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پریسا نوریگزارش
روزنامه نگار

طرح شهرداری برای خانه دار شدن تهرانی ها
شکل گیری قرارگاه مسکن  و اعطای مشوق های نوسازی؛ راهکار مدیریت شهری برای کاهش کسری   واحدهای  مسکن در پایتخت 
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برگزاری نخستین برنامه پاکسازی همگانی در پایتخت

محمدصابر باغخانی پور، مدیرکل محیط زیست و توسعه پایدار شهرداری: به مناسبت هفته زمین پاک، برای نخستین بار 
در تهران، برنامه ای گسترده و همزمان برای پاکسازی محیط زیست شهری با مشارکت مناطق برگزار می شود. این برنامه با 

همکاری مناطق در 5نقطه شاخص شهر برنامه ریزی شده، از ساعت ۹ تا ۱۱صبح به اجرا درخواهد آمد.

حمایت مدیریت شهری از500کودک کار نخبه 
سیدمحمد نقیب، مدیرعامل سازمان خدمات و مشارکت های اجتماعی شهرداری تهران: با استعدادیابی های 
صورت گرفته در مراکز پویاشــهر، 5۰۰ نفــر از دانش آموزانی که شــاخص های خاص و نخبه بــودن را دارند در 
سال اول توسط سازمان خدمات و مشارکت های اجتماعی شهرداری تهران مورد حمایت کامل قرار گرفتند.

ثبت سفارش ۲۳00 تاکسی برقی جدید 
شادی مالکی، مدیرعامل ســازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی: ثبت ســفارش برای بخش دوم تاکسی های برقی 
تهران به تعداد ۲هزار و ۳۰۰دستگاه انجام شده و تلاش بر این است که با کیفیت ترین و جدیدترین خودرو وارد شهر 
شود. این روند تا تکمیل واردات ۲۷هزار و 5۰۰دستگاه تاکسی که شهرداری تهران وعده داده بود ادامه خواهد داشت.

جذب سرمایه گذار برای احداث سوله در آرادکوه؛ به زودی
محسن قضاتلو، مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری: شرایطی را فراهم می کنیم تا سرمایه گذاران 
تفکیک پســماند خودشــان بیایند و در زمین در حال بهره برداری در مجتمع آرادکوه ســوله احــداث کنند. در 

این باره در روزهای پیش رو فراخوان جذب سرمایه گذار را از مراجع رسمی اعلام خواهیم کرد.

در شهر

صفحه آرا: آرش شاه سمندیصفحه آرا: آرش شاه سمندی

یادداشت

آغاز فصل نوین همکاری های 
شهری تهران و شانگهای با حضور 

هیأت تخصصی چین 
محمود کبیری یگانه، معاون ارتباطات 
و امور بین الملل شورای اسلامی شهر 
تهران: حضور هیــأت تخصصی چینی 
در تهران و دیــدار و گفت وگو با اعضای 
شورای شهر و شــهردار گرچه در میان 

انبوه اخبار این روزها کمتر دیده شــد، اما یکی از مهم ترین 
تعامــات بین المللی برای تحقق اهداف مدیریت شــهری 
تهران در سال های اخیر به شــمار می آید. این هیأت چینی 
متشکل از 6تن از برجسته ترین مدیران حوزه قانونگذاری و 
سیاستگذاری شهری در کشــور چین هستند که هر کدام 
نقشی کلیدی در ساختار تصمیم سازی کانشهر شانگهای 
ایفا می کنند. حضور شخصیت ها و مدیران ارشدی در سطح 
معاون رئیس کمیته دائمی کنگره خلق شــهر شــانگهای، 
معاون دبیرکل و رئیس کمیسیون امور قانونگذاری، معاون 
رئیس کمیتــه آموزش، علم، فرهنگ و بهداشــت عمومی، 
مدیر بخــش قانونگذاری و نظــارت، معــاون مدیر بخش 
روابط بین الملل اداره کل کنگره خلق و دســتیار ویژه این 
هیأت، اهمیت و جایگاه آن را نشان می دهد. اگر در گذشته 
صرفا اخبار و ماقات های سیاســی و ماقات های مرســوم 
 دیپلماتیــک با برخی شــهرها صورت می گرفــت، حضور

 چند روزه این هیأت و برگزاری نشست ها و جلسات تخصصی 
و کاربردی حاکی از جدیت طرفین در انتقال تجربه، ایجاد 
الگو و هم افزایی پایدار در این مســیر اســت. این هیأت در 
جریان اقامت 3 روزه خود در تهران، در نشست های تخصصی 
با اعضای شــورای اسامی شــهر و مراکز مطالعات شهری 
شــرکت کردند. بازدید از پروژه های موفق شهری، بررسی 
نحوه تدوین لوایح، شفاف سازی رویه های تقنینی و تحلیل 
ســاختارهای اجرایی دبیرخانه شورا نیز ازجمله برنامه های 

اصلی این سفر است.
بدیهی اســت تهران و شــانگهای به عنــوان 2نمونه مهم و 
پرجمعیت از کانشهرهای پیشرو در قاره آسیا، ظرفیت های 
کم نظیری برای همکاری در موضوعاتی چون تقنین شهری، 
شــفافیت قانونگذاری، حکمرانی محلی، توســعه پایدار و 
سیاســتگذاری اجتماعی دارند. چین و به ویژه شــانگهای 
به عنوان قطب اقتصادی این کشــور در حوزه های مختلف 
به ویژه مدیریت شــهری و اداره امور شــهرهای پرجمعیت 
ازجمله حمل ونقل، ترافیک، آلودگی هوا، مبلمان شــهری، 
معماری، محیط زیست و... ابداعات و دستاوردهای اثربخشی 
داشته اند و انتقال این تجارب و دانش کمک شایانی به کاهش 
چالش ها و مشکات شهر تهران خواهد کرد. نگاه توسعه محور 
و اقتصادی چینی ها به تعامات بین المللی بدون تاش برای 
مقاصد فرهنگی و اجتماعی، این کشور را به شریکی مطمئن 

و واقعی برای سرمایه گذاری و تولید تبدیل کرده است.
 توسعه دیپلماسی شــهری و افزایش تعامات بین المللی 
یکی از رویکردهای مهم شورای ششم و مدیریت شهری این 
دوره به شــمار می آید. تداوم اینگونه نشست ها و تعامات و 
ارتقای آنها از دید و بازدیدهای معمول دیپلماتیک به حضور 
هیأت های کارشناسی و تخصصی چشــم اندازی تازه برای 
همکاری های مشترک در حوزه مدیریت، تقنین و حکمرانی 
شهری به شمار می آید و امیدها را برای حل و فصل بسیاری 
از چالش های مدیریت شهری افزایش می دهد. در سالی که با 
عنوان سرمایه گذاری برای تولید از سوی مقام معظم رهبری 
نامگذاری شده برگزاری چنین برنامه ها و نشست هایی نشان 
از عزم جدی شورا و مدیریت شــهری برای تحقق این شعار 

امید آفرین و توسعه محور است.

رکورد خرید اتوبوس  شکسته شد
در هیــچ دوره  مدیریــت شــهری ایــن تعــداد اتوبوس 
خریداری شده، به خدمت گرفته نشده بود و رکورد خریداری 
اتوبوس توسط شهرداری تهران سال گذشته شکسته شد. 
عبدالمطهر محمدخانی، ســخنگوی شــهرداری تهران با 
تأکید بر این موضوع در این باره اینطور توضیح داده که در 

ادامه می خوانید:
  برای خدمت رســانی نسبتا شایســته به شهروندان، 

دست کم به 9000دستگاه اتوبوس نیاز است.
  رکورد خریداری اتوبوس توســط شهرداری تهران در 
سال گذشته شکسته شد. در هیچ دوره ای – حتی 12سال 
مدیریت محمد باقرقالیباف – مدیریت شهری »به تنهایی« 
این تعداد اتوبوس را که در دوره فعلی خریداری شــده، به 
خدمت نگرفته بود. عمده اتوبوس های قبلی با مســاعدت 

دولت به ناوگان عمومی شهر اضافه شده بودند.
 ســال گذشــته، میزان اتوبوس هایی که تمام اعتبار 

خریداری آنها فقط توســط مدیریت شهری 
پرداخت شــده، از مرز 1500دســتگاه 

گذشــت که رکوردی برای تمام تاریخ 
بلدیه است.

 البتــه در ســال1401، حــدود 
170دســتگاه و در ســال1402، 

97دســتگاه اتوبوس جدید 
با مشارکت دولت تحویل 

شهرداری تهران شد.
  در تاشــیم کــه 
دست کم 400دستگاه 
جدیــد  اتوبــوس 
18متــری از چیــن 
تأمین کنیم. امیدواریم 
نخستین مرحله از این 

قرارداد تابســتان امسال 
وارد خیابان ها شود.

 با ایفای کامل تعهدات 
تولیدکننده هــای داخلی 
در  مشــکات  رفــع  و 
تجــارت جهانــی، حدود 
1000دســتگاه اتوبــوس 

جدید وارد نــاوگان حمل ونقل 
عمومی می شود.

مسکن یکی از نیازهای مردم برای سکونت 
در هر نقطه ای از روی زمین اســت، اما 
این روزها خرید این سرپناه و مأمن امن 
برای همه مردم پایتخت مقدور نیست و 
گفته می شود اگر یک شــهروند تهرانی 
بخواهد همه حقوق ماهانه خود را پس انداز 
کند، پس از نیم قرن می تواند خانه ای در 
متراژ متوســط برای خود و خانواده اش 
تدارک ببینــد. از طرفی وجود خانه های 
قدیمی و فرسوده برای ساکنان پایتخت به 
دردسری بزرگ تبدیل شده است، اما خبر 
خوش اینکه مدیریت شهری برنامه های 
متنوعی را برای خانه دار شدن پیش بینی 

کرده و ایجاد قرارگاه مســکن و 
ارائه مشــوق ها بخشی از 

آنهاست. حمید صارمی، 
معاون شهرســازی و 
شــهردار  معماری 

تهران بــا حضور 
تلویزیــون  در 

همشــهری درباره 
کمبودهای مســکن 
و طرح های شــهرداری 

برای خانه دار شدن 
تهرانی ها توضیحات 

بیشتری داده است.

شورای اسلامی شهر تهران در راستای توسعه دیپلماسی 
شهری، میزبان هیأتی از شــانگهای چین بود و دو طرف 
درباره راهکارهای تحکیم پیوندهای شهری و همچنین 
توسعه کیفیت مدیریت شهری تبادل نظر کردند. اعضای 
این هیأت تخصصی که به دعــوت مهدی چمران، رئیس 
شورای اسلامی شــهر تهران مهمان پایتخت و پارلمان 
شهری بودند در چند نشست تخصصی شرکت کردند و 
ضمن تبادل تجربیات و گســترش تعاملات قانونگذاری، 
مدیریت شهری و توسعه پایدار میان 2 کلانشهر مهم قاره 
آسیا، فصل تازه ای از همکاری های مستقیم و سازنده میان 

نهادهای قانونگذار شهری ایران و چین را آغاز کردند.

خبرهای خوب 
معاون شهردار 

تهران در تلویزیون 
همشهری 

چرا شهرداری تهران در خانه سازی مداخله 
می کند؟ 

در قانون شهرداری الزاماتی در زمینه مسکن قابل استطاعت 
و مسکن اســتطاعت پذیر وجود دارد. همچنین در قانون 
برنامه سوم و چهارم شهرداری نیز الزام هایی مطرح شده 
است، گرچه در یک دوره زمانی، غفلت هایی در این زمینه 

صورت گرفت.
یعنی شــهرداران گذشته به ساخت وساز 

توجه نداشتند؟
بله. شاید چون شدت نیاز فعلی، در گذشته نبود. از طرفی 
باید دید به طور متوســط، یک فرد چه درصدی از درآمد 
سالانه اش را به بخش مسکن اختصاص می دهد. اگر مثا 
فردی بیش از 30درصــد درآمد زندگی اش به مســکن 
اختصاص دهد، یعنی فقر مســکن وجود دارد. در تهران 

80درصد مردم فقر مسکن دارند.
این آمار ترسناک نیست؟

تقریبا وحشتناک است و در سال های اخیر هم 
به آمارها اضافه شده است، البته این آمارها 
می توانند به عنوان یک فرایند خوب به 

اقدامات شهرداری کمک کند. 

نمونه اش قرارگاه جهادی مســکن است. چون برای شهر 
تهران با جمعیت 9میلیون و 600هزار نفری اش و با وجود 
مهاجرت ها، ســالانه حدود 19هزار واحد مســکونی نیاز 
هست که تامین نشده است. البته در دهه 80، سالانه حدود 
220هزار واحد مسکونی در تهران ساخته می شد و چون 
فشار عرضه و تقاضا به نوعی همدیگر را پوشش می دادند، 
قیمت مسکن در تهران افزایش شــدیدی نداشت و افراد 

می توانستند به آن دسترسی پیدا کنند.
حالا چطــور؟ در چه بــازه ای تهرانی ها 

می توانند خانه دار شوند؟
 2شــاخص مهم در این زمینه وجود دارد. نخست اینکه 
اگر فردی تمام حقوش را کنار بگذارد چند ساله می تواند 
خانه دار  شــود؟ براســاس ارزیابی ها، پس از 58سال فرد 

می تواند در تهران خانه دار شود. اما اگر بخواهد یک سوم 
حقوق را برای واحد مسکونی کنار بگذارد، بیش 
از 140سال طول می کشد. چون اکنون متوسط 
قیمت مســکن در تهران 108میلیون تومان 

اســت و خانه 80متری 
حدود 9و نیــم میلیارد 

تومان می شود.
این  بــه  چرا 

مرحله رسیدیم؟
در ســال های اخیــر برخی 
بر این بــاور بودند کــه برای 
حل مشــکات تهران، باید 
از مهاجــرت بــه این شــهر 
جلوگیــری کــرد. 

کلیدواژه هم این بــود که تهران باید به یک شــهر گران 
تبدیل شــود. البته در دهــه70 این موضــوع را  به زبان 
می آوردند اما بعدها این موضوع به طور علنی بیان نشــد. 
چون در افکار عمومــی بازتاب خوبی نداشــت. تا اینکه 
سال 1392، شــورای عالی معماری و شهرسازی به دست 
گروه خاصی افتاد و حدود 80 نامه و مصوبه صادر و مداوم 
محدودیت هایی برای ساخت وســاز وضع شد. در نتیجه 
شهری که  ســالانه در آن 220هزار واحد مسکونی پروانه 
ساخت صادر می شد، با محدودیت های جدی روبه رو شد 
و در سال90 آمارش به 33هزار پروانه ساختمانی رسید. 
ســال91 به 28هزار پروانه کاهش یافت و این روند ادامه 
داشت. تا سال1400 یعنی زمان پذیرش مسئولیت آقای 
زاکانی 6هــزار مورد بود. در نتیجــه تصمیم گرفتیم یک 
قرارگاه جهادی مسکن ایجاد کنیم و تمرکزمان روی مسکن 

قابل استطاعت قرار دهیم.
نتیجه هم داشت؟ 

هدف ما در قرارگاه ســاخت مســکن لاکچری و 
گران قیمت نبود. از طرفی بازگشــت از رکود پس از 

سختی بود. به 10سال مداوم، کار بسیار 

همین دلیل تاش کردیم تا آمار پروانه ها 
را در ســال های بعدی بیشــتر کنیم. 
نتیجه اش هــم در ســال1401 صدور 
10هزار و ســال1402 حــدود 14هزار 

پروانه بود. در سال1403، این عدد به 1022 
کاهش یافت که کسری آن به شرایط اقتصادی 

کشور و تحولات سیاسی ارتباط داشت. البته مساحت 
ساخت وســاز تغییر نکرد. به عنوان مثــال، مجموع متراژ 
پروانه های صادر شده در ســال1398 حدود 11میلیون و 
900هزار مترمربع بود، درحالی که ســال1403 به حدود 

18میلیون و 448هزار رسید.
مگر تهران به چه تعداد مسکن نیاز دارد؟

در شهر تهران 930هزار پارسل وجود دارد که شامل انواع 
مختلفی از کاربری هــا مانند اداری، مســکونی و تجاری 
می شود. طبق گفته مرکز تحقیقات ساختمان، عمر متوسط 
ساختمان ها حدود 30سال است. به ویژه آنکه ساختمان هایی 
که قبل از دهه70 ساخته شــده اند، به دلیل بی توجهی به 
مقررات ملی ساختمان و کنترل های خاص، وضعیت خوبی 
ندارند. از طرفی اگر نرخ تخریب و استهاک را 2درصد درنظر 
بگیریم، برای اینکه تهران فرسوده نشود، باید سالانه حداقل 

19هزار واحد پروانه ساختمانی صادر کنیم.
این آمار زیاد نیست؟

نه. در واقــع اگر بخواهیم تهران را به شــکل صحیح 
مدیریت کنیم، باید سالانه 40 هزار پروانه ساخت صادر شود. 
به ویژه آنکه تغییرات جمعیتی تهران تحت تأثیر ســاخت 
مسکن نیست و تابع اقتصاد خدماتی است. چون وقتی این 
شهر مرکز سیاسی، اقتصادی، پزشکی و علمی کشور است، با 
توده حجمی زیادی مواجه می شود. در این شرایط، افراد مرفه 
به تهران نقل مکان می کنند و ساکن می شوند، درحالی که 

بومی های شهر به دلیل فشــارهای اقتصادی از آن 
رانده می شــوند. چون بســیاری از بومی های 
تهران میلیاردر نیستند. بدترین نوع شهرسازی 
هم این است که هویت یک شهر تحت تأثیر قرار 

گیرد و بومی ها مجبور شوند آن را ترک کنند.

این روند چه نتایج منفی  
دیگری داشت؟

در محدوده ای مثل اسامشهر جمعیت 
هزار نفری به 800هزار نفر می رسد. از 
طرفی اگر ساخت و ساز در تهران محدود 
شــود، افزایش قیمت ســکونت را خواهیم 
داشت. وقتی هم قیمت مسکن در تهران افزایش 
پیدا  کند، به صورت یک تابع مشهود، قیمت ها در اصفهان، 

کرمان، بروجرد و اهواز نیز بالا می رود.
با شــروع فعالیت قرارگاه، ساخت مسکن 

ارزان شد؟
تهران همین حالا یک میلیون واحد مسکونی کم دارد. برای 
همین شهرداری زمین های خودش مانند نوسازی، پادگان ها 
و.... را به عنوان آورده آماده کرد تا نوسازی شکل بگیرد. حتی 
202هزار واحد مسکونی آغاز شد که از این تعداد 22هزار 
واحد در حال نازک کاری هستند و شامل مناطق22، 21 و 
19 می شود. البته وظیفه شهرداری ساخت نیست و مداخله 
تا مصوبه کمیســیون را انجام می دهد و پس از آن سازنده 
وارد عمل می شود. در اصل مشارکت صورت گرفته است. 
از طرفی برخی از این پروژه ها به نهادها و سازمان ها مربوط 
می شود که ماحظات خاص خود را دارند و می خواهند از 
منابع خود پول دریافت کنند، چــون دولت در این زمینه 

کمک چندانی نکرده و وام های محدودی ارائه داده است.
این کار نتیجه ای هم داشته است؟

به نظر می رسد دلیلی که نشــان دهنده کاهش شدت تورم 
مســکن در تهران بوده، همین مداخله اســت که به نوعی 
مسکن قابل استطاعت را برای بخشی از مردم فراهم کرده 
است. این مسکن شامل دهک های 4، 5 و 6 شامل کارمندان 
و کارگران می شود؛ افرادی که حداقل حقوق را دریافت 

می کنند. تقریبا حدود 8هزار واحد هم از این 

سهم شهرداری می شد.
نوسازی در بافت های فرسوده چطور پیش 

می رود؟
در بافت فرســوده مصوبه ای از کمیســیون ماده5 گرفته 
شده، تحت عنوان بند15 که مشوق های زیادی دارد. مثا 
یک طبقه اضافه داده می شود. همین باعث شد پروانه های 
ساختمانی بافت فرســوده، از 1500به 4500 واحد برسد. 
حتی تقریبا 30 تا 40درصد پروانه ها در بافت فرسوده است، 

چون مشوق های زیادی دریافت می کنند.
دولت تسهیلاتی می دهد؟

متأســفانه دولت در این زمینــه عقب اســت. اگر دولت 
تسهیات می داد، ما تقریبا بافت فرسوده را تا 3سال آینده 
در تهران تمام می کردیم. حتی به تعهداتش از تفاهمنامه ای 
که داشــتیم عمل نکرد. ما درخواســت کــرده بودیم که 
120هزار واحد را به ما وام و پول پیش بدهد. البته دولت هم 
محدودیت های خاص خود را دارد. شاید اگر خدا بخواهد و 
لطفش شامل حال ما شود، در لایحه بودجه سال آینده هم 
برای مسکن اجاره ای و هم ساخت مداخله های جدی تری 

داشته باشیم.
بیشترین بافت فرسوده در کدام محدوده ها 

قراردارد؟
90درصد بافت های فرسوده محور جنوب انقاب هستند  
که شامل بافت های تاریخی و هویت دار و بافت قدیمی شهر 
می شود. هدف اصلی ما هم بیشتر روی همین نقاط است. 
دوســت داریم مردم امسال را سال ســرمایه گذاری برای 

تولید بدانند.
سرمایه گذاران به کجا باید مراجعه کنند؟

دفاتر توسعه محلی که در هر منطقه فعالند و حتی می توانند 
از توانایی نیروهای دفاتر بهره مند شــود یا اینکه شهرداری 

مناطق و مســئول 
نوســازی. در واقع 
راه های نوسازی در 

بافت ها زیاد است.

حدود ۳5 هکتار از فضای سبز ارزشمند ارتش سال ها به عنوان 
بخشی از  پادگان۰۶ به زودی با دست دکتر زاکانی افتتاح می شود 

و مردم می توانند در آنجا از طبیعت بهره مند شوند.

مســکن اســتطاعت پذیــر بــه دهک هــای 4، 5 و ۶ یعنــی 
کارمندان و کارگران توسط شهرداری اختصاص می یابد.

طبــق قانــون برنامــه هفتــم، مشــوق هایی در حوزه هــای 
بلافصل و همجوار با محدوده های فرسوده و بافت ناپایدار 
پیش بینی شده است. ساکنان این محدوده ها می توانند به 

شهرداری مراجعه کنند و تشکیل پرونده دهند.

کســانی که در بخش انرژی مؤلفه های انرژی به کار بگیرند، 
۳۰درصد مشمول تخفیف می شــوند و اگر به صورت نقدی 

پرداخت کنند، این تخفیف به 5۰درصد می رسد.

نشــان هایی بــرای ســاختمان ها در قالب ســرو زرین، ســرو 
سیمین و سرو سبزین داده می شود و مالکان می توانند از 

۱۰تا ۳۰درصد تخفیف استفاده کنند.

 5
خبر خوش 

 معاون شهردار
 برای تهرانی ها

1
2
3
4
5

1500
پروانــه در منطقه۱5 صادر شــده کــه باعث 

نوسازی بیشتر این منطقه شده است.
 ۶

برابر متوسط 
ساخت وساز در تهران، 
پروانه صادره در بافت 

فرسوده است.

3
منطقه 19، 22و 21 

بیشترین محل ساخت 
خانه های پیش بینی شده 

برای قرارگاه مسکن 
است.

19
هزار پروانه در هر 

سال باید صادر شود 
تا تهران از فرسودگی 

رها شود.

220
هزار واحد مسکونی در قرارگاه 

مسکن ساخته می شود.

مأموریت: توسعه دیپلماسی شهری 
شورای اسامی شهر تهران میزبان جمعی از اعضای کنگره خلق شهری شانگهای بود

 تهران با سابقه تمدنی غنی، ظرفیت های ویژه ای
 برای تعامل با شانگهای دارد

مهدی چمران، رئیس شورای اسلامی شهر تهران: تمدن دیرپای ایران و پایتخت پرشکوه 
آن، تهران، از چنان غنایی برخوردار است که آثار ارزشمند فرهنگی و تاریخی آن در سطح جهان 
کم نظیر است. این ظرفیت ها، تهران را به یکی از جذاب ترین مقاصد گردشگری در منطقه تبدیل 
کرده است. تهران نمونه ای بی بدیل از تمامی زیبایی ها و توانمندی های ایران عزیز است؛ از دل 
همین ظرفیت های عظیم، فرصت های گسترده ای برای همکاری مشترک و جذب گردشگران 
چینی به وجود خواهد آمد. شهر تهران آماده است با استفاده از ظرفیت های قانونی، فرهنگی و 

اقتصادی خود، روابط با کانشهر شانگهای را به سطحی جدید و راهبردی ارتقا دهد.

همکاری تهران و شانگهای می تواند 
الگویی موفق در مدیریت شهری باشد

جانگ چوان، معاون رئیس کمیته دائمی کنگره خلق شهر 
شانگهای:کشور چین و شهر شــانگهای، در مسیر تبدیل شدن به 
یکی از قدرت های نخست جهانی حرکت می کنند و معتقدیم تعامل 
با کانشهرهای مهمی چون تهران، می تواند این روند را تسریع کند. 
ایران کشوری با تاریخی پرشــکوه، فرهنگی غنی و تمدنی ماندگار 
است؛ بی تردید همکاری های میان تهران و شــانگهای می تواند به 
الگویی موفق برای تبادل تجربیات در حــوزه قانونگذاری، مدیریت 
شهری، گردشگری و توسعه اجتماعی تبدیل شود. تجربیات ارزنده 
تهران در مدیریت کانشــهر، به ویژه در زمینه حمل ونقل شــهری 
و توســعه مترو، می تواند مورد بهره برداری طرف چینی قرار گیرد. 
همچنین ما آماده ایم تجربیات موفق خود را در زمینه کنترل ترافیک، 
استفاده از فناوری های نوین شهری و توســعه حمل ونقل پاک، در 

اختیار شورای اسامی شهر تهران بگذاریم.

 گلایه چمران و پاسخ چینی ها
موضوع خرید واگن های مترو و مشکات مربوط به 
تحویل آنها به تهران، یکی از مهم ترین محورهای 
گفت وگو بود. مهدی چمران با اشــاره به ســابقه 
 قرارداد خریــد واگن های متــرو از چین، گفت: 
»در گذشته قراردادی برای واردات هزار و 72واگن 
مترو از چین بسته شــده اســت که متأسفانه با 
گذشت زمان و به رغم پیگیری ها، هنوز این واگن ها 
به طور کامل تحویل تهران نشده اند که امیدواریم 
با همکاری مســتقیم شورای شهر شــانگهای و 
مسئولان ذیربط در چین، روند اجرایی آن شتاب 

گیرد.« 
جانگ چوان، معاون رئیــس کمیته دائمی کنگره 
خلق شهر شانگهای هم با بیان اینکه از مشکات 
پیش آمده درباره تحویل واگن های مترو به تهران 
مطلع هستیم و این موضوع را در دستور کار ویژه 
قرار خواهیم داد، تأکید کرد: » چین همچنان خود 
را متعهد به اجرای مفاد قراردادهای منعقده می داند 
و با تمام توان پیگیری خواهد کرد که روند تحویل 
تجهیزات حمل ونقل ریلی به تهران تسریع شود. 
واردات واگن های مترو، تنها یک قرارداد اقتصادی 
نیست بلکه بخشی از گســترش روابط دوستانه و 
استراتژیک میان 2 شهر و 2 ملت به شمار می آید. 
ما این پروژه را فرصتی برای تحکیم همکاری های 
بلندمدت می دانیم و از هیچ کوششــی برای رفع 

موانع دریغ نخواهیم کرد.«

  مهمانان 
چه کسانی بودند؟
هیأتی متشکل از 
کنگره خلق شهری 

شانگهای به سرپرستی 
جانگ چوان، معاون 
رئیس کمیته دائمی 

کنگره خلق شهر 
شانگهای

چه 
موضوعاتی 

در نشست ها 
مطرح شد؟

  تأکید بر تسریع در اجرای قرارداد واگن های مترو؛ لزوم رفع 
موانع واردات تجهیزات حمل ونقل شهری

 توسعه همکاری های فنی، انتقال تکنولوژی و حتی بومی سازی 
تولید واگن های مترو با مشارکت طرف های چینی در تهران

  لزوم شکوفایی تبادلات فرهنگی و جذب بیشتر گردشگران چینی به تهران

  ارائه پیشنهادهایی از طرف چینی برای حل مشکلات ترافیکی تهران و توسعه حمل ونقل عمومی 

 تأکید بر ارتباط مستقیم میان شوراهای شهر تهران و شانگهای

  اهداف این 
دیدار چه بود؟

تبادل تجربیات، 
گسترش تعاملات 

قانونگذاری، 
مدیریت شهری و 
توسعه پایدار میان 
۲ کلانشهر مهم قاره 

آسیا 

خبر

همکاری شهرداری و دانشگاه برای 
افزایش تجربه های علمی دانشجویان

نشســت خبری رویداد »تهران دانشــگاه؛ دانشگاهی به 
وسعت شــهر« دیروز در تالار امیرکبیر دانشگاه تهران 
برگزار شد و مریم اردبیلی، مشاور امور بانوان شهرداری 
تهران دراین باره بیشتر توضیح داده است:مدیریت 
شهری نیازمند کنشگری دانشگاه است و تجربیات 
اجتماع محور برای حل مسئله و رفت و برگشت بین 
عرصه عمل و نظر کاربرد عملی بیشتری دارد. در 
این فرایند نظریه ها به بلوغ می رسد. از سال 1401 
به دنبال طرح تهران دانشگاه بودیم و به این نتیجه 
رسیدیم که باید دانشگاه مادر وارد این طرح شود 
تا احساس تعلق و ادراک نسبت به شهر به صورت 
یک جریان پویا شــکل بگیرد.به دنبال ارائه راه 
حل های نوآورانه هســتیم و امیدواریم فاز اول 
آن به بلوغ برسد. مجموعه طرح های اجتماعی 
 محله محور در ســال های اخیر داشتیم مانند 
ریحان شــهر، شــهر خانــواده و نوســازی 
زیرســاخت های فراغتــی و تفریحــی. بــا 
دانشــگاه تهران بیش از2ســال اســت که 
همکاری هایی در زمینه کارآفرینی خانگی را 
و ایده پردازی هایی درباره اداره خانواده محور 

شهر داشتیم.


